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88523060سرويس ورزشي

تجهيزات كمك داور ويدئويي را اجاره كنيد!

پاسكاريVARبينفدراسيونوباشگاهها
ورود فناوري ه�اي جديد به مستطيل س�بز، 
براي همه دنيا كار راه انداز و تأثيرات مثبتش 
به مراتب بيش�تر از معايبش بوده جز فوتبال 
ايران! در فوتبال ما هيچ چيز سرجاي خودش 
نيست و همان مسئولاني كه برگزاري بازي ها 
با تجهيزات جدي�د را جزو افتخ�ارات خود 
مي دانس�تند، حالا حتي تأمين دستگاه هاي 
VAR را ني�ز گ�ردن نمي گيرن�د. بااينك�ه 
كشورهاي همسايه بهترين امكانات فوتبالي 
روز دنيا را در اختيار دارند اما اينجا مسئوليت 
تأمين تجهيزات بين فدراسيون و باشگاه ها 
پاسكاري مي شود و هر يك ادله خود را براي 

محق بودن ارائه مي كنند. 

 چالش  بزرگ
نب��ود مديريت صحي��ح در جاي ج��اي فوتبال 
ايران به وضوح قابل رؤيت است و در اين اوضاع 
اصلًا نمي توان انتظ��ار داش��ت در بحث توزيع 
امكانات سخت افزاري نيز مديريت درستي وجود 
داشته باشد. تا قبل از اين، مسئولان فدراسيون 
با مصاحبه ه��اي متعدد وع��ده ورود تجهيزات 
كمك داور ويدئويي را به ايران مي دادند و با امروز 
و فرداكردن هاي متمادي روي اعصاب هواداران 
رژه مي رفتند. در اين بين پيش كش��يدن بحث 
تحريم ه��اي ظالمانه و گران ب��ودن تجهيزات، 
اصلي ترين بهانه هايي بود ك��ه براي تأخير ورود 
VAR به ايران به آنها متوس��ل مي ش��دند، در 
حالي  كه پس از ورود VAR به فوتبال ما، شدت 
تحريم ها ن��ه تنها كاهش نيافته بلكه بيش��تر از 
گذشته هم ش��ده و طبعاً افزايش نرخ ارز نيز به 

قوت خود باقي است. 
 همه VAR ندارند

پ��س از كش وقوس ه��اي ف��راوان، تجهي��زات 
كمك داور ويدئويي به خان آخر رسيد و سرانجام 
امكان برگزاري بازي ها با استفاده از اين سيستم 
فراهم ش��د، با اين  حال با گذشت مدت ها از اين 
اتفاق، هنوز ه��م برخي مس��ابقات ليگ برتر از 
داشتن كمك داور ويدئويي محروم هستند! علت 
اين مس��ئله نيز كمبود تجهيزات عنوان شده و 
چالش هاي زيادي را ايجاد كرده است. از آنجا كه 
تجهيزات لازم در كشورمان وجود دارد، انتظار 
باش��گاه ها و هواداران ش��ان براي برگزاري همه 
مسابقات با استفاده از VAR كاملًا بحق است. 
اينكه برخي بازي ه��ا به دليل عدم تجهيز برخي 

ورزش��گاه ها به دوربين هاي ويژه، به روش قديم 
برگزار شود، قطعاً غيرمنصفانه است چراكه دليل 
اصلي اس��تفاده از كمك داور ويدئويي، كاهش 
اش��تباهات داوران و جلوگيري از گرفته ش��دن 
تصميمات تأثيرگذار اس��ت. اما نب��ود VAR در 
فلان ورزشگاه حق يك يا دو تيم را ضايع مي كند 

و احتمال تغيير نتيجه وجود دارد. 
 تبعيض بين تيم ها

اگرچ��ه ح��رف و حديث ها در خص��وص نحوه 
اس��تفاده از VAR در ليگ برت��ر وج��ود دارد 
و معلوم نيس��ت تصاوير صحنه هاي حس��اس 
چطور بررسي مي شوند يا اينكه داور وسط دقيقاً 
چه س��همي در گرفتن تصميم نهايي دارد، اما 
همه تيم ه��ا اين حق را دارند تا بازي هاي ش��ان 
با اس��تفاده از همي��ن تجهي��زات نصفه و  نيمه 
برگزار ش��ود. غيرعادلانه خوان��دن تبعيض بين 
تيم ها و ورزش��گاه هاي ميزبان باعث شد رئيس 
فدراسيون نس��بت به اين مسئله واكنش نشان 
دهد: »هر باشگاهي خواهان VAR است پولش را 
به فدراسيون بپردازد!« اين اظهارنظر مهدي تاج 
به نوعي پاك كردن صورت مس��ئله است چراكه 
باشگاه هاي ما در ش��رايطي نيستند كه توانايي 

چنين كاري داشته باشند. 

تاج نفر اول مديريت فوتبال در صحبت هايش 
تأكيد كرده است: تأمين VAR در همه جاي 
دنيا برعه��ده ورزشگاه هاس��ت، همانطور كه 
تأمين نور و ساير امكانات برگزاري بازي ها نيز 
بر عهده ورزشگاه هاس��ت. هر چند اين ادعاي 
آقاي رئيس منطبق بر قواني��ن بين المللي و 
رايج در فوتبال جهان اس��ت ولي خود او بهتر 
از هر كس��ي مي داند فوتبال ما قانون و قواعد 
خ��ودش را دارد و اصولاً اهميتي ب��ه قوانين 
بين المللي نمي دهد. حالا چطور انتظار دارد در 
مورد كمك داور ويدئويي همه چيز به يكباره 

حرفه اي و استاندارد شود. 
 تجهيزات كرايه اي

ت��اج بااينكه در بح��ث تأمين تجهي��زات پاي 
قوانين خارجي را به ميان كش��يده و توپ را به 
زمين ورزشگاه ها انداخته اما براي جمع كردن 
ماجرا، يك پيشنهاد عجيب هم ارائه داده است: 
»ورزش��گاه براي تيم ميزبان است و هر تيمي 
كه ميزبان اس��ت، بايد خودش VAR داش��ته 
باشد. حالا كه ندارد بايد كرايه كند و هزينه ها 
را بدهد و بياورد. حالا يك تيم��ي مي گويد ما 
VAR نمي خواهيم، حداقل بگويند هوادارانش 
بدانند.« اين اظهارات در حالي مطرح شده كه در 

هيچ جاي دنيا سابقه نداشته است تجهيزات را 
از يك ورزشگاه به ورزشگاه ديگر جابه جا كنند، 
جز فوتبال ايران! اجاره VAR از جمله اقداماتي 
است كه از سوی مهدي تاج به عنوان راهكار ارائه 
شده و به نظر مي رسد با ادامه روند فعلي راهي 
جز اين هم وجود نداشته باش��د. تصورش هم 
غيرممكن است كه مثلًا دوربين هاي حرفه اي 
نصب ش��ده در برنابئو ب��راي ب��ازي اتلتيكو با 
حريفش به ورزشگاه متروپوليتانو منتقل شود 
يا اينكه چلسي تجهيزات استمفوردبريج را به 
همشهري اش اجاره دهد و مسئولان آرسنال هم 

آنها را در ورزشگاه امارات نصب كنند. 
در حالي كه قرار بود ديدار گل گهر و پرسپوليس 
ب��دون VAR انجام ش��ود اما قب��ل از برگزاري 
مسابقه آقايان تصميم گرفتند براي جلوگيري 
از حواشي احتمالي تجهيزات مستقر در ورزشگاه 
فولادش��هر اصفهان را به سيرجان انتقال دهند. 
اين  در حالي اس��ت كه همزمان با اي��ن ديدار، 
 سپاهان در نصف جهان ميزبان نساجي بود و بازي

استقلال- مس رفسنجان نيز بدون VAR برگزار 
ش��د. به گفته فدراس��يون باش��گاه هاي شاكي 
مي توانند با پرداخت 400ميليون تومان براي هر 
مسابقه، ديدارهاي شان را با كمك داور ويدئويي 

 VAR برگزار كنند. حال آنكه تنها چهار دستگاه
در فوتبال ما فعال اس��ت و دو دس��تگاه ديگر از 
گمرك ترخيص نشده است. هر هفته هشت بازي 
برگزار مي شود و اگر همه باش��گاه هاي ميزبان 
خواهان VAR باشند و هزينه را بپردازند، اولويت 
با كدام تيم خواهد بود؟ ضمن اينكه اگر قرار به 
جابه جايي تجهيزات از اين شهر به آن شهر و از 
اين ورزشگاه به آن ورزشگاه باشد، بايد فكري به 

حال مستهلك شدن تجهيزات شود. 
 كدام ورزشگاه اختصاصي؟

باش��گاه هاي فوتبال م��ا از فقر ورزش��گاه هاي 
اختصاصي رنج مي برند و همگي بازي هاي شان 
را در ورزش��گاه هاي دولتي برگزار مي كنند. از 
س��وي ديگر هيچ كدام از آنها درآمدي ندارند و 
حتي تيم هاي مدعي نيز سالانه چندصدميليارد 
از بودج��ه دولتي، آن ه��م بدون ب��ازده ارتزاق 
مي كنند. وقتي ورزش��گاه ها زير نظر استان ها و 
شركت تجهيز و توس��عه هستند، چرا باشگاه ها 
بايد براي اجاره تجهيزات پول بپردازند؟ وقتي 
هنوز يك زمين چمن مطل��وب براي بازي هاي 
ليگ برتر در سراسر كشور وجود ندارد و تيم ها 
مجبورند با همان امكانات آماتوري بازي كنند 
چرا هزينه VAR را نيز از جيب بپردازند؟ كجاي 
فوتبال ما حرفه اي و شبيه ساير كشورهاست كه 

تجهيزاتش باشد. 
فدراسيون در شرايطي توپ را به زمين باشگاه ها 
انداخته و از پذيرش مسئوليت در قبال هواداران 
شانه خالي كرده كه خودش به اوضاع اين رشته 
كاملًا واقف است. نكته مهم ديگر اينكه بررسي 
صحنه هاي حساس بازي ها، همانطور كه مي تواند 
به سود تيم ها باشد و از حق خوري جلوگيري كند، 
قطعاً براي داوران، كميته داوران و فدراس��يون 
نيز مفيد است. س��وت هاي اشتباه و تصميمات 
تأثيرگ��ذار در ليگ برتر كم نداش��ته ايم و نتايج 
بس��ياري از بازي ها با همين اش��تباهات تغيير 
 VAR كرده است. در نتيجه از نصب دوربين هاي
در ورزش��گاه ها فقط تيم ها سود نمي كنند بلكه 
پايين آمدن تعداد تصميمات تأثيرگذار داوران، 
ش��دت انتقادها از كميته داوران و فدراس��يون 
را هم كاهش مي دهد. بهتر اس��ت به جاي ارائه 
راهكارهاي دم دستي و آماتوري، آقايان تا بيش 
از اين آب��روي فوتبال مان نرفته فكري اساس��ي 
به حال وضعي��ت كمبودهاي س��خت افزاري و 

تجهيزات كنند. 

بح�ران گلزن�ي 

دنيا حيدري
مهاجم���ان در      گزارش 2

فوتبال���ي ك�ه 
سال هاي س�ال آقاي گل جهان را در اختيار 
داشته، واقعيت تلخي  است كه پذيرفتن آن 
ساده نيست.  هنوز هم ذهن ها ياري مي كند 
مرور خاط�رات مهاجمان گلزن�ي چون علي  
دايي،  فرش�اد پيوس، خداداد عزيزي و دهها 
بازيكني كه وجودش�ان ل�رزه  مي انداخت بر 
پيكر تيم هاي مقابل، چراكه حضورش�ان در 
زمين مس�ابقه تضمين�ي بود ب�راي گلزني؛ 
مهاجماني كه با توجه به آمار و ارقام موجود به 
نظر مي رسد نسل ش�ان منقرض شده است!

هرچند تنها 10هفت��ه از رقابت هاي فصل جاري 
سپري ش��ده اما آمار گل هاي زده ش��ده از سوی 
مهاجم��ان در اين 78ب��ازي نش��ان از فقر گلزن 
در فوتبال اي��ران دارد، به طوري ك��ه از 133گل 
زده ش��ده در 78 بازي ليگ تا هفته دهم، س��هم 
مهاجمان 62 گل بوده، درحالي كه سهم مدافعان 
از اين تعداد گل به ثمر رس��يده ش��ده 36 و سهم 
هافبك ها 34 گل بوده اس��ت، يعني در واقع تنها 
50 درصد گل  هاي به ثمر رسيده از سوی مهاجمان 
بوده و س��هم مدافع��ان و هافبك ها ني��ز هركدام 
25 درصد بوده اس��ت!حال آنكه وظيفه گلزني در 
هرتيمي برعهده خط حمله و مهاجمان است اما 
آمار و ارقام به خوبي نشان مي دهد آيا مهاجمان در 

انجام وظايف خود موفق بوده اند يا نه!

صد البته كه اي��ن معضل ضعف فوتب��ال ايران را 
در زمينه پرورش و تولي��د مهاجمان تمام كننده 
به رخ مي كشد؛ مس��ئله اي كه نش��ان از اهميت 
كار اصولي در رده هاي پاي��ه دارد. با وجود اين اما 
برخي كارشناسان چون بهمن فروتن بر اين باور 
هستند كه عدم استفاده از مربيان تخصصي براي 
كار با مهاجمان هم دراين زمينه بي تأثير نيست. 
اين كارش��ناس با اش��اره به عملك��رد طارمي در 
پرسپوليس و مقايسه آن با گلزني هايش در پورتو 
بر اين باور بود كه مهاجمي كه موقعيت هاي زيادي 
از دست مي دهد، بازيكن موقعيت شناسي است اما 
روي او به عنوان يك تمام كننده كار نشده تا بتواند 
موقعيت هايش را تبديل به گل كند، به همين دليل 
هم اس��ت وقتي راهي تيم هاي خارجي مي شود، 
عملكردش كاملاً متفاوت است چراكه در آن تيم ها 
روي نقطه ضعف او به عنوان يك تمام كننده كار 

مي شود و با برطرف كردن اين ضعف او مي تواند به 
يك مهاجم ششدانگ تبديل شود اما در بازگشت 
دوباره به فوتبال ايران بخشي از تمرينات او حذف 
ش��ده و بار ديگر به بازيكني تبديل مي ش��ود كه 
نمي تواند موقعيت هاي خود را تبديل به گل كند 
چراكه به صورت روتين در تمرينات روي گلزني او 

به عنوان يك تمام كننده كار نمي شود. 

در واقع بسياري بر اين باورند در تركيب كادرفني 
تيم هاي فوتبال ايران بايد مربي اختصاصي براي 
مهاجمان هم حضور داشته باشد تا بتواند همانند 
مربي  دروازه بان ها، به طور اختصاصي با بازيكنان و 
مهره هاي خط حمل��ه كار كند تا ضعف گلزني در 
خط حمله تيم هاي فوتبال اي��ران حل و فصل يا 
حداقل از ميزان آن كاسته شود، اما روند بازي هاي 
تيم هاي باشگاهي ايران نش��ان از تمايل مربيان 
به بازي هاي دفاعي دارد و ش��ايد به همين دليل 
هم اس��ت كه عمدتاً فوتبال ايران در بخش دفاع 
به مراتب بهتر از خط حمله عمل مي كند و ادامه 
اين روند بحراني جدي در بين مهاجمان فوتبال 
ايران چه در رده ملي و چه باش��گاهي ايجاد كرده 

است. هرچند برخي  تيم ها براي جبران اين ضعف 
اقدام به جذب مهاجم خارجي مي كنند اما عمده 
بازيكنان خارجي كه راهي فوتبال ايران مي شوند، 
از كيفيت قابل توجهي برخوردار نيس��تند و اگر 
هم كيفيت خوبی داشته باش��ند با توجه به روش 
تمريني كه دارن��د، نمي توانند معض��ل گلزني را 
حل و فصل كنند، مگر بازيكناني كه در اين زمينه 
از خلاقيت هاي فردي، ج��داي از تاكتيك تيمي 
براي گلزني اس��تفاده كنند، اما اين بازيكنان هم 
عمدتاً در سال هاي اول عملكرد خوبي دارند و به 
مرور و با توجه به حل شدن در نوع بازي و فوتبال 
ايران، كم كم از تعداد گل هاي زده شان كاسته شده 
و همرنگ جماعت مي ش��وند تا وظيفه گلزني  در 
تيم ها را خط دفاع و هافبك ها به دوش بكش��ند؛ 
مدافعان و هافبك هايي كه با توجه به پست هايي 
كه دارند عمدت��اً كمتر تحت مراقب��ت مدافعان 
حريف هستند و همين مسئله دست آنها را براي 
عرض اندام در زمين ب��ازي بازتر مي گذارد، ضمن 
اينكه موقعيت هاي هدررفته از س��وی مدافعان و 
هافبك ها باتوجه به نوع وظيفه اي كه دارند، كمتر 
از مهاجمان به چشم مي آيد چراكه آنها در هر رفت 

و برگش��ت بنا بر موقعيت هاي ايجاد شده اقدام به 
گلزن��ي مي كنند و گل زدن آنها ج��زو برنامه هاي 
اصلي تيم نيست كه فش��اري را از اين بابت روي 

دوش خود احساس كنند. 

در چنين ش��رايطی جذب مهاجمان ششدانگ 
خارجي مي تواند حداقل طي يكي دو سال معضل 
گلزني در تيم هاي مختلف را حل و فصل كند اما 
عدم نظارت و افزايش دلالي در تيم ها باعث شده 
است طي سال هاي اخير شاهد حضور مهاجمان 
ششدانگي در فوتبال ايران نباش��يم كه بتوانند 
جور مهاجمان فوتبال ايران را به دوش بكش��ند 
و اين بحران را اندكي هم كه شده تعديل كنند، 
به همين دليل هم اس��ت كه فوتب��ال ايران طي 
سال هاي گذشته باوجود داشتن مهاجمان نامدار 
به ش��ير بي دندان در فوتبال تبديل شده است؛ 
مس��ئله اي كه در رقابت هاي آس��يايي و جهاني 
بيش از ليگ باشگاهي به چش��م مي آيد چراكه 
در ليگ باش��گاهي عمده تيم ها يكرنگ و كم و 
بيش با اين معضل دست به گريبان هستند اما در 
رقابت هايي چون ليگ نخبگان و قهرمانان آسيا 

حريفان مشكل قابل توجهي در اين زمينه ندارند و 
آنجاست كه نبود مهاجم ششدانگ كه توان تبديل 
كردن موقعيت ها به گل را داشته باشد، به شدت به 
چشم مي آيد و باعث مي شود تيم هاي ايران حتي 
به رغم ارائه بازي هاي زيبا و داشتن موقعيت هاي 
پرتعداد به دليل قانون نانوشته فوتبال )هرتيمي 
كه گل نمي زند، گل مي خورد( نتوانند نتيجه اي 

كه بايد را بگيرند. 
فقر گلزني در ليگ برتر ايران بدون شك كيفيت 
بازي ها را هم پايين می آورد و هيجان رقابت ها را 
نيز كاهش مي دهد چراكه تماش��اي بازي بدون 
گل يا بردهايي ب��ا حداقل گل زده هيچ جذابيتي 
براي تماش��اگران ندارد، هرچند اين مسئله در 
خصوص تيم هايي چون پرسپوليس،  استقلال، 
س��پاهان و تراكتور به عنوان مدعيان هميشگي 
ليگ و تيم هايي كه هر ساله هزينه هاي هنگفتي 
براي كس��ب عنوان قهرماني مي كنند، بيش��تر 
به چش��م مي آيد اما نگاهي ب��ه روند گلزني هاي 
ليگ نشان مي دهد فقر گلزني از سوی مهاجمان 
در عمده تيم ها به چش��م مي آيد و تنها مختص 
مدعيان بالاي جدول نيس��ت، با اين شرايط اما 
براي تيمي چون استقلال قابل قبول نيست، به 
رغم تمام هزينه هايي كه كرده از 10گل زده، سهم 
مهاجمانش تنها سه گل باشد و مابقي گل هايش 
را مدافعانش به ثمر رس��انده باش��د. همچنين 
براي پرسپوليس با يك دوجين بازيكن در خط 
حمله قابل توجيه نيست كه سهم مهاجمانش در 
گل هاي زده )چهارگل( با سهم مدافعانش )چهار 
گل( برابر باشد و نيمي از گل هايي را كه مهاجمان 

زده اند، هافبك ها )دو گل( زده باشند!

در واقع آمار و ارقام همين 10هفته سپري شده 
از رقابت هاي فصل جاري خود گوياي همه چيز 
است؛ گوياي فقر گلزني در فوتبال ايران و ضعف 
مفرط مهاجماني كه ديگر به يك  بحران جدي 
تبديل شده است و اگر فكري اساسي براي حل و 
فصل آن نشود، مي تواند اوضاع را به مراتب بدتر 
و بغرنج تر كند. بي ترديد توجه به پرورش اصولي 
پايه ها، برنامه ريزي روي مهاجم سازي، استفاده 
از مربيان تخصصي در اين زمين��ه و نظارت بر 
جذب مهاجمان شش��دانگ و تمام كننده هاي 
كارآمد خارجي بي تأثير در تغيير شرايط موجود 
نيس��ت. اما آيا توجه��ي به اين مه��م براي رها 
ش��دن فوتبال ايران از بحران مهاجمان ضعيف 

و گل نزن مي شود؟

  نگاه

  حاشيه

فاجعه»ليگ«فعلًاتعطيلشد
  فريدون حسن

ليگ برتر فوتبال در هفته دهم تعطيل شد. دليلش اصلًا مهم نيست، شما فرض 
كنيد به خاطر بازي هاي ملي، مهم اين اس��ت كه با اين تعطيلي علاقه مندان 
به فوتبال هيچ چيزي را از دس��ت نداده اند. تازه بايد خوشحال باشند كه چند 
هفته اي حرص و جوش ديدن بازي هاي بي كيفيت و فاقد نكات فني و تماشاي 
فوتبال بدون امكانات با زمين ها و ورزشگاه هاي افتضاح را نمي خورند.  ليگي كه 
قرار بود با مجهز شدن ورزشگاه ها به سيستم كمك داور ويدئويي آغاز شود با 
يك برنامه ريزي غلط و بدموقع حتي ورزشگاه هاي اصلي خود را هم از دست داد؛ 
ليگي كه بيشتر باعث آبروريزي است تا خوشحالي و سرگرمي؛ ليگي كه واقعاً 
ارزش ديدن و دنبال كردن ندارد. اينها واقعيت هاي تأسفبار فوتبال باشگاهي 
ايران است؛ فوتبالي كه بازيكنان ميلياردبگيرش حتي بديهي ترين تاكتيك ها و 

تكنيك ها را ارائه نمي دهند اما تا دل تان بخواهد ادعا دارند. 
بيست وس��ومين دوره ليگ برتر در حالي آغاز ش��د كه همه تصور مي كرديم 
مشكلات به حداقل ممكن رسيده و مي توان از تماشاي فوتبال باشگاهي لذت 
برد اما زهي خيال باطل، مشكلات حل كه نشد هيچ، اضافه تر هم شد. گفتند 
VAR مي آوريم، گفتند قانون سقف قرارداد و بودجه لازم الاجراست و گفتند و 
گفتند اما هر چه جلوتر رفتيم، يكي يكي گفته هاي شان را كنسل كردند. گفتند 
اگر VAR مي خواهيد بايد هزينه اش را بپردازيد. گفتند بعضي تيم ها مي توانند 

قانون سقف بودجه را اجرا نكنند و باز گفتند و گفتند. 
راستي چقدر خوب است كه به بركت پوشش تصويري فوتبال حرفه اي جهان 
فرصت مقايسه براي علاقه مندان به فوتبال پيدا شده تا با ديدن فوتبال سطح اول 
دنيا به گفته هاي مسئولان فدراسيون فوتبال ايران و سازمان ليگ بخنديم، البته 
خنده اي تلخ كه وقتي سطح پايين بازي هاي ليگ برتر را كنار آن مي گذاريم، به 
گريه تبديل مي شود. حالا بايد بگوييم چقدر بد است كه مجبوريم تفاوت هاي 
فوتبال باشگاهي مان را نه با فوتبال اروپا كه با فوتبال همين كشورهاي همسايه 
و همجوار غرب آسيا ببينيم. چقدر بد است كه ما پسرفت كرده ايم و ادعا داريم 
ولي آنها قدم به قدم جلو مي آيند و هنوز هم مي گويند بايد بيش��تر كار كنيم.  
امكانات فوتبال ايران در مقايسه با امكانات همسايگان حتي آنها كه كشوري 
ويران دارند، هيچ است و طبيعي اس��ت فوتبالي كه امكانات نداشته باشد، به 
لحاظ فني هم حرفي براي گفتن ندارد. به همين سه بازي آخر برگزار شده ليگ 
برتر نگاه كنيد، از بازی هاي سه تيم مدعي و نامدار ليگ، جز تأسف و ناراحتي 
چه چيزي عايد هوادار شده است، تيم هاي بزرگ ايران حتي فوتبال ساده را هم 
نمي توانند بازي كنند، از امكانات هم كه چيزي نگوييم بهتر است، مثلًا يكي 
بگويد بعد از 10هفته سيس��تم كمك داور ويدئويي چگونه كار مي كند كه نه 

تصويري ديده مي شود و نه اتفاق قابل ملاحظه اي رخ مي دهد. 
بگذريم فعلًا فاجعه ليگ برتر چند هفته اي تعطيل شده تا ما با خيال راحت از 
تماشاي فوتبال سطح اول و حرفه اي جهان لذت ببريم. براي هفته هاي بعد از آن 
هم فكري خواهيم كرد، هر چند بايد خود را آماده غصه هاي بيشتر كنيم، چون 
فوتبالي كه طي اين 10هفته بر ما گذشته شايد فاجعه بار تر شود )كه حتماً با 
وجود مديران حاكم بر فوتبال خواهد شد( اما قطع به يقين درست نمي شود. 

حقي كه  به فوتبال »بيت المال خور« نمي دهند

رؤيايحقپخش
  حامد قهرماني

با اينكه بر اين باوريم فوتبال هميشه بازنده ايران چه در رده ملي و چه در رده 
باشگاهي بسيار بيشتر از حق خود پول دريافت مي كند و طي تمام سال هاي 
گذشته بيت المال را به تاراج برده اما در همين س��ال ها از يكی از بديهي ترين 

حقوق خود محروم مانده است!
حق پخش تلويزيوني حقي اس��ت كه صداو س��يما بايد بابت پخش مسابقات 
فوتب��ال پرداخت كند اما پرداخ��ت نمي كند و جالب اس��ت فوتبالي كه بابت 
بيت المال خوري و پرداخت هاي ميلياردي و آنچناني به هيچ كس پاس��خگو 

نيست، از پس گرفتن پول از صداوسيما برنمي آيد. 
امسال و در آغاز يكي از پرحاش��يه ترين فصل هاي ليگ برتر اما هيچ حرفي از 
اين حق زده نشد. شايد مسئولان فدراس��يون فوتبال به اين نتيجه رسيده اند 
كه زورشان به صداوسيما نمي رسد پس به جاي گرفتن اين حق از صداو سيما 
مي توانند از منابع دردس��ترس ديگر مشكلات ش��ان را حل كنن��د، بالاخره 
بيت المال هنوز هست و می توان به راحتی به اسم ش��ادكردن دل مردم از آن 

برداشت كرد. 
بگذريم، مرداد ماه سال قبل آخرين باري بود كه مهدي تاج، رئيس فدراسيون 
فوتبال در خصوص ح��ق پخش و لزوم پرداخت آن ب��ه فوتبال صحبت كرد و 
البته مثل هميشه به جايي نرس��يد. تاج گفت: »فوتبال به وسيله تلويزيون به 
خانه ها رفت اما امروز تلويزيون به خاطر فوتبال در خانه هاست. به  هر حال بايد 
با فوتبال تعامل كنند. اين تلويزيون ملي است و بايد بيايند و بنشينند تا تعامل 
و با مجلس در اين رابطه صحبت كنيم. بايد يك لايحه درست تدوين شود كه 
همه مسائل حل ش��وند. يك بند از مجوز حرفه اي سازي مي گويد بايد مسئله 
حق پخش را رعايت كنيم. در اين آيتم آمده فدراسيون فوتبال بايد با شش منبع 
مالي تغذيه شود كه يكي از آنها حق پخش تلويزيوني است. پيشنهاد من اين 
است كه حق پخش در برنامه هفتم تصويب شود و براي اجراي آن، رأي بيش 
از دوسوم از نمايندگان را مي خواهيم. ما و صداو سيما اگر باهم سراغ اين مسئله 
برويم، مشكل حل مي شود. اگر اين كار انجام ش��ود، ديگر به دنبال پول هاي 
دولتي نمي رويم و فدراسيون از درآمد خودش خرج مي كند. فوتبال در خيلي 

از كشورها به دليل اين درآمدها پيشرفت كرده است.«
مهدي تاج اين حرف ها را زد؛ ادعاهايي درست كه مورد تأييد معاون حقوقي و 
امور مجلس صداو سيما هم قرار گرفت اما همچنان پاسخ صداو سيما به پرداخت 
اين حق مسلم همان »نه« بود. به اين ترتيب از سال گذشته تاكنون همانطور 
كه تصور مي شد باز هم هيچ اتفاقي رخ نداد تا اين بار و در آغاز رقابت هاي فصل 
جديد ليگ برتر ديگر هيچ حرفي از حق پخش تلويزيوني زده نشود؛ حقي كه 
در صورت پرداخت شدن مي تواند جلوي بخشی از زياده خواهي هاي فوتبال و 

برداشت هاي آنچناني از بيت المال را بگيرد. 

بحراني كه بايد جدي گرفته شود

فقر مهاجم گلزن در فوتبال ايران 

شيوا نوروزي
     گزارش يك


